
تکذیب آقای شهردار
مدتی است در گمانه زنی های پیش از انتخابات مجلس، حرف از تحرکات انتخاباتی شهردار تهران است. محمدباقر 
قالیباف، اصولگرای مســتقلی که شانس خود را پیش از این برای ریاســت جمهوری امتحان کرده و ناموفق بوده 
اســت، حالا گفته می شــود او و هوادارانش دارند خــود را برای انتخابــات مجلس آماده می کننــد. موضوعی که 
محمدرضــا باهنر دبیرکل جبهه پیــروان خط امام و رهبری و نایب رییس مجلــس آن را تایید کرده و از آغاز فعالیت 
قالیباف برای انتخابات مجلس خبر داده بود. عوض حیدرپور، نماینده شهرضا و از حامیان قالیباف نیز اعلام کرده 
بود ارتباط تشــکیلاتی خوبی میان قالیباف و گروه هایی که از او در انتخابات ریاســت جمهوری پشتیبانی کرده اند، 

به وجود آمده و شــهردار تهران برای انتخابات مجلس از آن ها حمایت خواهد کرد. اما روزنامه اعتماد دیروز به نقل از حســن بیادی، عضو سابق 
شــورای شهر تهران و از چهره های نزدیک به شهردار پایتخت خبر داده بود که قالیباف تا پیش از انتخابات مجلس حزب خود را تاسیس می کند. 
اعتماد در تحلیل این خبر هم نوشــته بود قالیباف که از ســویی هواداران خود را دارد و از ســوی دیگر می بیند در ائتلاف اصولگرایان جایی ندارد، 
به این صورت جای خالی چارت ســازمانی خود را پر کرده است. آقای شهردار اما امروز این خبر را به نوعی تکذیب کرده و در پاسخ به این سوال که 
آیا ائتلاف و حزبی برای ورود به مجلس تشــکیل داده، گفته است: »حزبی به این منظور به ثبت نرســانده ایم«. هرچند قالیباف توضیح بیشتری 
نداده و نگفته اســت آیا در آینده و همان طور که حســن بیادی گفته اســت، تا پیش از انتخابات قصد این کار را دارد و اینکه اساســا قصد ورود به 

رقابت های انتخابات مجلس را دارد یا خیر.

شرط صدا و سیما برای پخش فیام دادگاه مهدی هاشمی
مهدی هاشمی دیروز با پای خودش به اوین رفت، اما حرف و حدیث های زیادی را بیرون از اوین به جا گذاشت. ازجمله اینکه 
پیش از ورود به زندان متنی را خواند که در آن حکمش را غیرعادلانه و غیرقانونی خواند و درخواســت کرد اجازه داده شــود 
باتوجه به اینکه دادگاهش برغم میل او غیرعلنی برگزار شده است، همه جلسات محاکمه اش به طور کامل و بدون حاشیه 
از صدا و سیما پخش شود. او ابراز امیدواری کرد درخواستش پذیرفته شود و گفت اطمینان دارد »این اقدام از سوء استفاده 

افراد افراطی و مغرض و ضربه زدن به یکی از ارکان مهم جمهوری اسلامی پیشگیری خواهد کرد«. 
وحید ابولمعالی وکیل مهدی هاشمی دیروز درباره این خواسته موکلش گفته بود، این کمترین حقی است که او می توانسته 

مطالبه کند. ابولمعالی همچنین درخصوص فیلم برداری در دادگاه اظهار کرده بود که فیلم برداری از ابتدا و در همه جلسات و با چند دوربین انجام شده است. 
به گفته او یک یا دو دوربین متعلق به روابط عمومی قوه قضائیه بوده است و دوربین های دیگری هم در دادگاه بوده، اما زمانی که سوال می کرده اند چرا تعداد 
دوربین ها زیاد است، پاسخ مشخصی نمی گرفتند. او همچنین گفته بود: »اگر قوه قضائیه اطمینان دارد که رأی صادرشده برای این پرونده درست است و 
اطمینان دارد که ادله  مورد استنادش ادله ای محکم و تزلزل ناپذیر است، این جلسات را بدون سانسور پخش کند«. اما اینکه چقدر به لحاظ قانونی چنین 
امری ممکن است مسئله ای است که ابولمعالی آن را امکان پذیر می داند، چراکه رای دادگاه صادر و قطعی شده است. به گفته او آن ها این درخواست را به 
قوه قضاییه داده اند و اگر فیلم ها در اختیارشان قرار گیرد، آن را منتشر خواهند کرد. نعمتی انارکی مدیر کل روابط عمومی سازمان صدا و سیما نیز امروز در 

واکنش به درخواست مهدی هاشمی از لزوم صدور مجوز از سوی قوه قضاییه برای »پوشش تصویری« جلسات محاکمه گفته است.

نشست علنی صبح امروز با حضور 210  نفر از وکلای ملت و 77 کرسی خالی به 
ریاست ابوترابی فرد آغاز شد. بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس اولین 
دستور کار جلسه علنی صبح امروز پارلمان بود. امروز نیز مانند روزهای گذشته 
بیشتر مباحث مطرح شده در مجلس حول محور توافق هستهای و متن برجام 
بود، بو طوری که حمید رســایی در اخطاری قانونی که ارتباطی هم با مزاکرات 
در حال انجام نداشت، اظهار داشــت: مطابق آیین نامه داخلی مجلس، همه 
توافق نامه ها باید به صورت لایحه توسط دولت به مجلس ارائه شود اما متأسفانه 

تاکنون توافق هسته ای به صورت لایحه تقدیم مجلس نشده است.
رســایی با بیان اینکه نمایندگان بدانید در حال دور خوردن هســتیم و ما را دور 
می زنند، گفت:  رهبری فرمودند توافق هســته ای باید در مسیری که در قانون 
پیش بینی شده به طور دقیق بررسی شود، بنابراین سوال اینجاست چرا مجلس 

را از روند بررسی برجام حذف می کنند.

وی در ادامه صحبت های خود با مقایســه قطع نامــه 598 با قطع نامه 2231 
شــورای امنیت گفت: قرارداد 598 بحث صلح و جنگ بــود که بر عهده مقام 
معظم رهبری بود، مگر قرار است جام زهر به کسی بدهیم که قطعنامه 598 را 

به میان می کشید؟!
ابوترابی فرد در پاسخ به وی، توضیح داد: ریاست مجلس نظر شخصی خودش 
درباره ارائه توافق هســته ای به صورت لایحه را بیان کرده و درباره نظر افرادی 
که معتقدند نیازی به تقدیم چنین لایحه ای به مجلس نیســت هم توضیحاتی 

را مطرح کرده است.
او تأکید کرد: بر اســاس مصوبه مجلس، بررسی توافق هسته ای در پارلمان در 
دســتور کار خانه ملت قرار خواهد گرفت؛ اما همان طور که نمایندگان می دانند 
پرونده هسته ای از همان ابتدا در دستور شورایعالی امنیت ملی قرار داشته است؛ 
لذا نمایندگان توجه داشته باشــند که از این زاویه مقداری باید کاملًا هماهنگ 

عمل کنیم. در ادامه روح الله حسینیان با اعتراض به نحوه اداره جلسه خطاب 
بــه باهنر گفت: مدیریت مجلس عادلانه برخــورد نمی کند، ما صحبت داریم. 
چرا اینگونه با ما برخورد می کنید؟ اگر واقعا به این نتیجه رسیده اید که مخالفین 
دولت در توافقنامه حرف نزنند یک مقدار چســب بگیرید و دهان ما را ببندید که 
صحبت نکنیم. اما باهنر در پاسخ به این گفته های حسینیان بیان داشت: قطعا 
اگر مجلس به این جمع بندی برسد که دولت باید درباره برجام لایحه به مجلس 
بدهد دولت مکلف به این کار است و رئیس مجلس نیز اعلام کرده است که دولت 
باید لایحه بدهد. مطمئن باشــید اگر جمع بندی نظام ارائه لایحه درباره برجام 

به مجلس باشد دولت موظف به تقدیم لایحه مربوطه به مجلس خواهد بود.
در انتهای جلسه امروز نیز مطابق معمول، ســوالات برخی از نمایندگان از وزرا 
اعلام وصول شد، موارد اعلام وصول شده در صحن علنی امروز مجلس شامل 
ســوالاتی از وزرای جهاد کشاورزی، کشــور و امور اقتصادی و دارایی بود. پس 
از آن نیز نشســت علنی با اعلام باهنر به پایان رسید، تا جلسه بعدی پارلمان روز 

یکشنبه 25 مردادماه تشکیل  شود.

محسن رضایی: برخی به 
دنبال به حاشیه راندن دولت 

و نظام هستند
دبیــر مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام از تلاش 
عده ای دو قطبی کردن فضای سیاســی کشــور در 
آستانه انتخابات گفت و تصریح کرد: برخی به دنبال 
به حاشــیه راندن دولــت و نظام هســتند و این افراد 
بازیگرانی اند که در بطن کشور نیستند و می خواهند 
از طریق دوقطبی کردن جامعه اداره کشور را به دست 
بگیرند و فضای آینده را مصادره کنند و در این راســتا 
نیروهــای امنیتی بایــد اطلاعــات لازم را در اختیار 

مردم قرار دهند.
محسن رضایی که به مناسبت روز خبرنگار از باشگاه 
خبرنگاران جوان دیدن کــرد همچنین در خصوص 
بررســی برجام در شــورای عالی امنیت ملی گفت: 
بحــث پیرامون برجام در این شــورا ادامــه دارد و در 
جلســات آینده بــه نتیجــه خواهد رســید و هر وقت 
نتیجه گیری ها در شورای امنیت و مراجع دیگر کامل 
شد، قطعا به اطلاع مردم می رسد. وی همچنین در 
خصوص رونــد مذاکرات و پیامدهــای پس از تواف 
هم گفت: دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام با 
تأکید بر اینکه دولت های گذشــته هم موفقیت ها و 
شکست هایی در این زمینه داشته اند. اگر سیلی 20 
هزار سانتریفیوژی دولت گذشته نبود، هیچ گاه آنها 
پای میز مذاکره نمی آمدند. آنچه روی میز مذاکره رد 
و بدل شده، محصول ســانتریفیوژهایی است که در 
گذشته تولید شد و اگر این سانتریفیوژها نبود میزی 

برای مذاکره تشکیل نمی شد.
 رضایی تأکید کــرد: بعضی ها از همــکاری ایران با 
آمریکا صحبت می کننــد و می گویند آمریکا با ایران 
همکاری کرده اســت و گویا فراموش کرده اند زمانی 
آمریکا به تیــم مذاکره کننده پیوســت که مــا تولید 
ســانتریفیوژها را شــروع کرده و افزایش داده بودیم. 
دوازده ســال پیش و در دوره اول کــه آقای روحانی و 
ظریــف مذاکره کردند، آمریکایی هــا در میز مذاکره 

شرکت نکردند و ما فقط با اروپایی ها جلسه داشتیم.
وی اضافه کــرد: آمریکا در این مذاکره کارشــکنی 
جدی می کرد. آمریکایی ها در دوران احمدی نژاد به 
میز مذاکرات اضافه شدند، برای اینکه ایران تصمیم 
گرفــت به غنی ســازی اورانیوم ادامه دهد و مســأله 

انرژی هسته ای صلح آمیز را جدی دنبال می کرد.
 دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام در پاســخ به 
سؤال دیگری مبنی بر اینکه در حال حاضر مسئولان 
دولت فعلی به وجود آوردن مشــکلات در کشور را بر 
گردن دولت قبلی می اندازنــد و برخی دیگر در نقطه 
مقابل مسئولین فعلی را به سیاه نمایی متهم می کنند، 
ارزیابی شما از این عملکردها چیست، اظهار داشت: 
این جریان مشــکوکی است که برای دومین بار موج 
می گیرد، یک بار قبل از تشییع جنازه شهدای غواص 
این موج شکل گرفت و پا به پای مذاکراتی که در وین 
جاری بود پشت صحنه جامعه را دوقطبی می کردند.
 رضایی ادامه داد: در این راستا کاملا مشخص بود که 
مذاکرات به بن بست کشیده شده بود و گویی عده ای 
در خارج منتظر بودند تا در ایران خبری بشود و سپس 
بحث هایی را به پیش ببرند که ســخنان مقام معظم 

رهبری در دیدار با مسئولان نظام آن را خنثی کرد.
 وی اضافه کرد: در این راســتا بعضی از مســئولان 
امنیتی نیز فعالیت هایــی کردند، حتی در یک مجله 
گفته شــده بود اگر حادثه ای شبیه فتنه 88 در ایران 
رخ دهد، نظام مسئول این اتفاق است و حتی یکی از 
افراد داخل کشــورمان این مسأله را بیان کرد که این 
توطئه یکبار خنثی شــد، اما دوبــاره در حال به وجود 

آمدن موج دیگری است.

سیاسی

یک قدم تا استیضاح آقای ضد تورم
طیب نیا در آستانه استیضاح

3 کارت زرد که بشود، یعنی وزیر باید خودش را برای استیضاح آماده کند. این بار 
نوبت علی طیب نیاست که وقتی در جلسه مجلس حضور یافت، سوت را زدند، 
کارت سومش رو بالا بردند و پیام استیضاح به او دادند. وزیر اقتصاد و دارایی، در 
صورتی که همه چیز به وفق مراد استیضاح کنندگان پیش برود، یکشنبه آینده 

استیضاح می شود. 

علی طیب نیا و داستان غم انگیز کارت هایش
علی طیب نیــا را به »آقای ضد تورم« می شناســند. طیب نیای 55 ســاله، 
تنها کســی بود که وقتی نامش به عنوان وزیر اقتصاد کابینه حســن روحانی 
درآمد، اقتصاددانان و متخصصین زیادی نفس راحت کشــیدند. علی طیب 
نیا چهره ای علمی و شــناخته شــده بود، گرچــه جوانترین عضــو کابینه به 
شمار می آمد، اما توانست از 284 رای اعتماد، 274 کرسی مجلس را جذب 
خود کند. طیب نیا بالاترین رای اعتماد جمهوری اســلامی ایران را به خود 
اختصاص داد و بعد از این اتفاق تاریخی گفت:» در مجلس که با دوســتان 
صحبت می کردیم، به نوعی پیش بینی می کردم که شــاید رأی اول را بدست 
بیاورم، منتهــی ذهنیتم روی رأی 250 تا 2۶0 بود، اما وقتی شــنیدم 274 
نفــر از نمایندگان محتــرم مجلس به من رأی اعتماد دادند، واقعاً احســاس 
مســئولیت عجیبی در خودم احساس کردم و آن شب برای من شب خاصی 
بود.« علی طیب نیا، کارش را در ســخت ترین حالت ممکن آغاز کرد، زمانی 
که تحریم ها کمر اقتصاد ایران را شکســته بودند، زمانی که تورم بیش از 40 
درصد اعلام می شــد، نرخ بیکاری 12.2 درصد بود، شاهد رشد اقتصادی 
منفی بودیم، و به عبارتی، برای طیب نیا آواره ای از دولت قبل به ارث رسیده 
بود. اما ناگهان ورق برگشت، مرد شــماره یک کابینه، کسی که توانسته بود 

بیشترین رای اعتماد را اخذ کند، اولین کارت زرد را هم از آن خود کرد. قاسم 
جعفری، نماینده اصولگرای مجلس شــورای اسلامی و نماینده بجنورد،  به 
اظهارات ولی الله سیف، رئیس کل بانک مرکزی درخصوص تعیین نرخ کف 
بازار برای دلار اعتراض داشــت. اما از 217 نماینده، 82 نماینده توضیحات 
طیــب نیا را قانع کننده دانســتند، 101 نماینده مخالف بودنــد و 10 نماینده 
نظری نداشتند. طیب نیا بعد از آن جلسه، با اولین کارت زرد دفترش بازگشت. 
اما این تمام ماجرا نبود، 14 بهمن 93، درســت یک سال بعد،علی طیب نیا 
باز هم به مجلس احضار شــد، این بار برای پاســخ به حمید رسایی. نماینده 
اصولگرای مردم تهران در مورد حمایت از بازار بورس و بســته حمایتی برای 
جبران خســارت وارده به سرمایه گذاران سوال داشــت و وزیر امور اقتصاد و 
دارایی باز هم نتوانســت نمایندگان را قانع کند. طیب نیا با کســب 103 رای 
موافق، 91 رای مخالف و 3 رای ممتنع از مجموع 212 رای مأخوذه، دومین 

کارت زرد خود را از مجلس دریافت کرد و به دفترش بازگشــت. 
مرداد 94 ســومین احضار علی طیب نیا به مجلس شــورای اســلامی بود. 
زمانــی که پیچ اقتصاد ایران داشــت در ســرازیری بهبــود وضعیت قرار می 
گرفت، تحریم ها ســایه سنگینشــان را کمرنگ می کردند، سرمایه گذاران 
خارجــی برای ورود به ایران برنامه ریزی می کردند و در صف خرید بلیط قرار 
می گرفتند. مرداد 94 شــاید بهترین زمان بــرای حضور پررنگ وزیر اقتصاد 
و دارایــی بــود، وقتی که طیب نیــا باید تمــام تمرکزش بر کنتــرل اقتصاد و 
مدیریت پســاتحریم قرار می گرفت. اما مهرداد بذرپــاش، نماینده اصولگرا 
و عضــو جبهه پایداری، از علی طیب نیا ســوال داشــت.» علت عدم اجرای 
مصوبه گشــایش ال ســی و نیز آخرین وضعیت درآمدهای مالیاتی در سال 
93 و فشــار بر اصناف خرد چیســت؟«، طیب نیا به این سوال پاسخ داد. اما 

در نهایــت با کســب 80 رأی موافق، 105 رأی مخالــف و 10 رأی ممتنع از 
مجموع 211 رأی مأخوذه، نتوانست نمایندگان را قانع کند و با سومین کارت 

زرد، به دفتر بازگشت. 

سرنوشت مبهم وزارت امور اقتصاد و دارایی
جلسه علنی مجلس شورای اســلامی در آن روز جلسه ای عادی نبود. طیب 
نیا از بذرپــاش ناراحت بود و رو به نائب دبیر مجلس گفته بود:» ســؤالاتی که 
آقای مهرداد بذرپاش نماینده تهران امروز مطرح کرد آن چیزی نبود که ما در 
کمیسیون روی آن بحث کردیم.« محمد حسن ابوترابی اما از طیب نیا حمایت 
های ضمنی کرد. نایب دبیر مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به آیین نامه 
جدید مجلس، طرح اســتیضاح خودکار وزیر بعد از دریافت سومین کارت زرد 
را رد کرد. مــاده 211 آئین نامه همه چیز را به اصل 89 قانون اساســی واگذار 
می کند، آنجایی که می گوید:» اســتیضاح  وقتي  قابل  طرح  در مجلس  است  
کــه  با امضاي  حداقل  10  نفــر از نمایندگان  به  مجلس  تقدیم  شــود.«، این اما 
تمام ماجرا نبود. اســتیضاح کنندگان بر ســرعقیده خودشــان پافشارکردند و 
طرح اســتیضاح را با 25 امضاء تقدیم هیئت رئیسه نمودند تا برای تصویب آن 
مانعی وجود نداشته باشد. حالا علی طیب نیا، فرصت 10 روزه ای برای اقناع 
نمایندگان دارد، اگر این 25 نفر، در این مدت، به کمتر از 10 نفر برسند، طیب 
نیا اســتیضاح نمی شود، اما اگر طیب نیا بازهم نتوانست متقاعد کند، سومین 
وزیر اســتیضاح شده از کابینه دولت یازدهم به حساب می آید، استیضاحی که 
شــاید پس از فرجی دانا، پرسروصداترین استیضاح مجلس نهم باشد. آیا علی 
طیب نیا، از صندلی وزارت کنار کشیده می شود و این وزارت خانه مهم، تا مدت 

ها با سرپرست اداره خواهد شد؟

دیدبان مجلس

پیگیری روزواکنش روز

آمریکا دیگر ابرقدرت نیست
سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: امروز آمریکا دیگر ابرقدرت نیست. سردار سرتیپ پاسدار رمضان شریف با بیان این موضوع گفت آمریکا هیچ جنگی را در منطقه شروع نکرده، الا که 
در آن شکســت خورده اســت. به گفته او غرب اگر قادر بود غیر از میز مذاکره کار دیگری کند، دریغ نمی کرد و اسرائیل و هم پیمانان  آن ها به خوبی می دانند که نمی توانند علیه ایران اقدام نظامی انجام 
دهند و اگر می توانســتند لحظه ای درنگ نمی کردند. سخنگوی ســپاه با بیان اینکه دشمنان می  دانند در صورت کوچک ترین اقدامی علیه ایران تاوان ســنگینی باید بپردازند، گفت آن ها دیگر شاهد 
بمباران دزفول و اندیمشــک نخواهند بود و ملت ایران و پاســداران انقلاب هیچ گاه به آمریکا اجازه نمی دهند که مجددا از نزدیکی مرزها علیه این ســرزمین دست به کوچک ترین اقدامی 
بزنند. به گفته او اینکه کشــورهای به اصطلاح قدرتمند یک سوی میز مذاکرات و نمایندگان قدرتمند ایران در ســوی دیگر میز نشستند، ناشی از عظمت کاری است که شهدا در دفاع 
مقدس انجام دادند و ناشی از هدایت  های رهبر انقلاب و استقامت هفتاد میلیون ایرانی است. وی ضمن اشاره به مذاکرات اظهار کرد نتیجه مذاکرات هرچه باشد، ما آن را تبدیل به 

سکوی پرش بزرگ تر یعنی به سمت رسیدن به آرمان امام در برافراشتن پرچم اسلامی در کره زمین خواهیم کرد.
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